
يكي از برنامه هاي مذهبي و قرآني شبكه جهاني 
س��حر، برنامه درس هاي��ي از قرآن اس��ت كه از 
طريق سيماي انگليسي اين شبكه توليد و پخش 

مي شود.
به گزارش »جوان« درس هايي از قرآن در مدت 
زمان 15 دقيقه بر اساس تفسير نور، در هر قسمت 
دو ي��ا چند آيه ش��ريفه از قرآن كريم را توس��ط 
يكي از روحانيون متبحر در حوزه تفس��ير قرآن 
و نيز مسلط به زبان انگليس��ي مورد تفسير قرار 
مي دهد. در اين برنامه قرآن��ي كه در يك فضاي 
كاملًا س��اده توليد و پخش مي شود مهم ترين و 
كليدي ترين نكات مربوط به تفسير آيات مربوطه 
براي مخاطبان انگليسي زبان بازگو مي شوند. از 
آنجايي كه مخاطبان هدف اين برنامه غير ايراني 
هستند و احتمالاً در بين ايشان برادران اهل سنت 
در خارج از كشور وجود داش��ته باشد و از سوي 
ديگر به ط��ور تصادفي مخاطبان غيرمس��لمان 
ساكن هر نقطه دنيا را هم ممكن است داشته باشد 
بايد به نكاتي توجه داشته باشد تا بتواند رسالت 
خود را كه همان ابلاغ پيام قرآن و كلام خداوند 
براي دعوت مردم به اين دين و كتاب الهي است، 
به نحو احسن انجام دهد. يكی از ويژگی هايی كه 
بايد مورد توجه قرار گيرد و در همين راس��تا هم 
می گنجد ، پرهيز از مباحث ثقيل و سنگين و غير 
قابل فهم برای مخاطبان خارج از كشور است .در 
اين برنامه آياتي كه تلاوت مي شوند با قرائت بسيار 
زيباي يكي از بهترين قاريان ترتيل جهان اسلام 
نيز پخش مي شود كه جذابيت و زيبايي معنوي و 
حال و هواي خاصي به برنامه بخشيده است و اين 
نكته را نيز بايد از جمله نقاط مثبت آن برشمرد 
كه در راستاي تحقق اهداف ش��بكه برونمرزي 
سحر براي معرفي و تبليغ هر چه شايسته تر اسلام 

و آموزه هاي قرآني كاركرد مي يابد.

   سپيده آماده
در  آذرن�گ  حميدرض�ا  ن�ام  مقاب�ل 
عن�وان  هن�ري  دايره المعارف ه�اي 
نمايشنامه نويس، كارگردان و بازيگر تئاتر 
آمده اس�ت؛ هنرمندي كه بازيگ�ري را به 
صورت حرف�ه اي در س�ال 80 با ب�ازي در 
»شوخي هاي خدا« مجموعه سه اپيزودي 
قصه هاي ش�هر جنگي اثر حس�ن برزيده 
آغاز ك�رد. آذرنگ اي�ن روزها با س�ريال 
»شاهگوش« و فيلم سينمايي »آسمان زرد 
كم عمق« مهمان ش�بكه نمايش خانگي و 
پرده سينما است. او در سريال »شاهگوش« 
ميرباقري نقش سرگرد سرخي كلانتري ملت 
و در فيلم »آسمان زرد كم عمق« نقش حميد 
را بازي مي كند. به همين بهانه گفت وگويي 
با وي انج�ام داده ايم تا از »ش�اهگوش« و 
»آس�مان زرد ك�م عم�ق« بپرس�يم.
آقاي آذرنگ! شما در عرصه تئاتر 
تجربه بازيگري، نويس�ندگي و 
كارگرداني را داش�ته ايد، كدام 
ي�ك از اي�ن تجربه ه�ا برايتان 

دلپذيرتر است؟
براي من تفاوت چنداني ندارد، احس��اس 
كردم ك��ه ب��ه نويس��ندگي علاق��ه دارم 
و نوش��تم. بازيگري هم همينط��ور، من از 
كودكي بازيگري را دوست داشتم و بهترين 
آموزگار من در آن سال ها »آئينه« بود، بعد 
از بهمن عيوق كه س��ال ها پيش در س��ال 
66 و در كوران جن��گ بدون هيچ انتظاري 
به نوجوان��ان و جوانان ش��هرهاي مختلف 
جنوب تئاتر مي آموخت؛ مردي عاشق كه 
ابتدا به ساكن اين عشق را به من آموخت، 
پيرمرد سپيدموي و نجيبي كه افتخار من 
ش��اگردي اوس��ت، بازيگري و نويسندگي 
دوست داشته هاي من بود كه به عشق تبديل 
ش��د و تا به امروز با هم آمدي��م و اميدوارم 

فعاليتم معيار خوبي براي قضاوت باشد.
كار با بهرام توكلي چطور بود؟

جمل��ه اي را »صاب��ر اب��ر« در يك��ي از 
گفت وگوهايش در اين باره مي گويد كه »كار با 
بهرام توكلي مانند اعتياد مي ماند و اگر كسي 
با او كار كرد، احساس مي كند كه نياز دارد بار 
ديگر اين تجربه را تكرار كند. « من نمي خواهم 
اين جمله را تكرار كنم اما موضوع اين است 
كه آدم هايي در دنيا هس��تند كه حضور در 
كنارشان، تعبير آرامش مطلق است و انسان در 
كنارشان مي تواند به بهترين نحو به كارش را 
انجام دهد. بهرام توكلي يكي از اين آدم هاست 
و اميدوارم هر كجايي كه هست سلامت باشد 

و بتواند كارش را به راحتي ادامه دهد.
از كاراكتر حميد در »آسمان زرد 

كم عمق« بگوييد.
حميد بخشي از يك جامعه بيمارگونه بود، 

حميد با بيماري خودش وارد يك جامعه 
بيمار ش��د، همه آدم ها دچار نقصان هايي 
بودند، اين شرايط روز جامعه مدرن است، 
هيچ فرقي نمي كند كه تو از كدام طبقه يا 
قوميت باشي، اين خصيصه جامعه مدرن 
براي همه يكس��ان اس��ت. در اي��ن ميان 
تصادفي رخ مي دهد ك��ه زندگي دو نفر را 
دچار چالش مي كند. خيلي ها مي گويند 
كه حميد قصه »آس��مان زرد كم عمق« 
بيمار اس��ت اما من مي گويم هيچ آدمي 
بيمار نيس��ت. من حميد را اينگونه ديدم. 
من نقش هاي��م را زندگي مي كنم نه بازي 
به همين خاطر نق��ش را متهم نمي كند. 
اميدوارم همراهي من و كاراكتر حميد كه 
هر دو همنام بوديم يا همنام شديم )چون 
در ابتدا اسم اين كاراكتر حميد نبود( سفر 

سلامتي بوده باشد.
برس�يم به ش�اهگوش! چه شد 
كه براي بازي در نقش س�رگرد 

سرخي انتخاب شديد؟
آقاي ميرباقري به عنوان داور تئاتر كارهاي 
من را ديده بودند و از من شناختي داشتند 
تا »خنكاي ختم خاط��ره« كه پس از آن 
من را براي بازي نقش فتاح در سريال يلدا 
دعوت كردند. در آن كار يك ارتباط قلبي 
ميان ما برقرار شد؛ آقاي ميرباقري هم از 
جنس همان بهمن عيوق هاست، عاشقانه 
كارش را دوس��ت م��ي دارد، ب��ا انرژي اي 
بي نظير كار مي كند كه اميدوارم اين انرژي 
همواره همراهش باش��د و هم��ه كائنات 
كمك كنند كه ايش��ان با همين انرژي به 
كار خود ادامه دهند. از همان روزهاي يلدا 
بود كه صحبت هايي در خصوص ساخت 

شاهگوش به ميانه آمد و آقاي مير باقري 
لطف كردند و من دعوت كردند اميدوارم 

كه شرمنده شان نشده باشم.
يك�ي از مهم تري�ن مؤلفه هاي 
كاراكتر س�رگرد سرخي، لهجه 
كرمانشاهي اوس�ت، چرا لهجه 

كرمانشاهي؟
من وقتي فيلمنامه را خواندم ديدم سرخي 
دارد با من كرمانشاهي صحبت مي كند، 
من زماني كه فيلمنام��ه را مي خوانم، با 
كاراكتر ح��رف مي زن��م. من ب��ه آقاي 
ميرباق��ري پيش��نهاد دادم كه س��رخي 
گويش كرمانشاهي داش��ته باشد، علاوه 
بر اينكه من عاش��ق گويش ها هس��تم، 

گويش هاي تمام اقوام.
تا آنجا كه در فيلمنامه قس�مت 
چهارم به آن اشاره شده سرگرد 
سرخي و سرگرد خفته، سابقه 
دوس�تي دارند اما در اين ميان 
رقابتي هم ميان اين دو به وجود 

آمده است.
در گفت وگوهايي كه ما با هم داشتيم معلوم 
مي شود دوستي اين دو به سال هاي جنگ 
باز مي گشته، به نظر من اين رقابت نيست، 
هر آدمي پ��ر از هيجان ه��ا و رفتارهايي 
است كه به رنگ خودش درآمده اين فرد 
زماني كه فكر مي كند حق��ي از او خورده 
شده است و به جايگاهي كه بايد نرسيده 
اس��ت واكنش هايي نش��ان مي دهد، اين 
احساسات در همه آدم ها هست در جاهايي 
كه رتبه بندي درجه اي دارند اين احساسات 
بيشتر مشخص مي شود. در بخش هايي از 
فيلمنامه من صداقت و سادگي اين آدم را 

ديدم كه سعي مي كنم به آن بپردازم.
 همبازي شدن با  فرهاد اصلاني 

چطور است؟
من با فرهاد اصلاني در دهه گذشته يك 
تجرب��ه كار در تله تئاتر نوش��ته عليرضا 
نادري داشتم كه در آنجا رابطه صميمي 
ميان ما ب��ه وجود آم��د و در واقع تئاتر ما 
را به هم گ��ره زد. فرهاد بي نظير اس��ت، 
معصوميتي كودكانه دارد كه س��تودني 
است، يك انس��ان كامل كه يك جاهايي 

صفا و صميميت كودكانه اي دارد.
با شهرتي كه در ميان عموم مردم 
پس از بازيگري در عرصه تصوير 

داشتيد چطور كنار آمديد؟
من اين شهرت را تجربه نكرده ام و اميدوارم 
همي��ن زندگ��ي راحت��ي ك��ه الان دارم 
را در ادامه هم داش��ته باش��م. اگر معناي 
ش��هرت اين اس��ت كه مردم در خيابان 
آدم را بشناس��ند و اتفاقاتي كه رايج است 
رخ بدهد! من واقعاً به اي��ن زندگي آرام و 
راحتم علاقه مندم چون احساس مي كنم 

صميميت بيشتري با مردم دارم.
اين روزها مش�غول چ�ه كاري 

هستيد؟
فعلًا تماما سر پروژه شاهگوش هستم اما 
براي جش��نواره فيلم فجر امسال سه كار 
دارم، بلوك 8 خروجي 2 اميني، با ديگران 
ناصر ضميري و كار مه��رداد موفق يامي 
است كه قرار است تبديل به فيلم سينمايي 
شود و در فجر امسال حضور داشته باشد 
كه اميدوارم اين اتفاق براي اين فيلم بيفتد 
چون در ژانر ك��ودك و نوجوان يك قصه 

عامه پسند ساده و صميمي دارد.
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سادگي و صداقت »سرگرد سرخي« را دوست دارم
گفت وگوي »جوان« با حميدرضا آذرنگ، بازيگر سريال »شاهگوش«

در شبكه سحر رخ خواهد داد

 درس هايي از قرآن 
براي آن  سوي مرزها

  محمدرضا پارسا
روز ش��نبه اولي��ن مواجهه رس��مي مديران 
برگزاركننده جشنواره با اهالي رسانه در حالي 
برگزار شد كه ش��ايد از همين آغاز كار جرقه 
ايجاد ديوار بي مهري ميان مديران و رسانه ها 
زده ش��د. قصد ما هم نقد و مچ گيري و خداي 
ناكرده تخريب گروهي نيست كه تازه كارش 
را شروع كرده اس��ت بلكه بيان دو نكته  اس��ت 
براي ايجاد همراهي و اعتماد متقابل مديران 

و رسانه ها:
1- رونمايي از پوستر و سايت جشنواره در قالب 
مراسمي دوس��تانه و صميمي و در عين حال، 
باشكوه، مي توانس��ت مجالي باشد براي آنكه 
اهالي رس��انه خود را هرچه بيش��تر در بستر 
جش��نواره حس كنند و براي كمك به هرچه 
باشكوه تر برگزار شدن جش��ن انقلاب تلاش 

كنند و درگير آن شوند.
اما عدم اطلاع رس��اني مناسب، دعوت نكردن 
از روزنامه ها، نشريات مجلات و موارد ديگري 
از اين دس��ت باعث ش��د تا اين مراسم حتي 
متأس��فانه اثر معكوس داشته باش��د و نتواند 
همراهي و همدلي اهالي رسانه را با اين مراسم 

درپي داشته باشد.
در حال حاضر هم با وجودي ك��ه هنوز زمان 
زيادي از اين مراسم نگذشته، فضاي مجازي 
و بعضي نشريات محل بروز نشانه هايي از اين 
دلسردي شده است. شايد دعوت كردن همراه با 
عزت و احترام از خبرنگاران سينمايي و جاري 
ساختن عطر مهر در آن جمع مي توانست آغاز 
خوبي براي جش��نواره اي باش��د كه داعيه دار 
»س��ينماي اميد« اس��ت. دعوتي مناس��ب و 
باش��كوه كه نمونه  اش را سال هاي گذشته نيز 

ديده بوديم.
اميدواريم اين شكل دعوت از خبرنگاران مشت 
نمونه خرواري نباشد كه در زمان جشنواره نيز 
ش��اهد تحديد رس��انه ها و جلوگيري از تكثر 

آنها باشيم.
2- از همان اولين روزهايي كه هس��ته بسط 

يافته و بزرگ ش��ده مديران جش��نواره فجر 
اعلام ش��د انتقادهايي به وجود آمد كه چرا در 
دولت مدعي كوچك سازي به يكباره براي هر 
پست دو يا سه مدير سر خط مي شوند و انواع 
عناوين ويژه و... براي افرادي كه رفقاي قديمي 

به حساب مي آيند تعريف مي شود.
اما اين انتقاد در آن زمان بيش��تر به يك نقد 
غيردوستانه ش��بيه بود تا انتقادي دوستانه و 
پاسخش اين بود كه به هر روي دبير جشنواره 
ملزوماتش را بهتر از هركسي مي داند و اينگونه 
صلاح دانس��ته كه با دور هم جمع كردن اين 
گروه تيمي را سروس��امان دهد ك��ه بهترين 
نتيجه را حاصل كند اما اتفاقي كه در مراس��م 
روز گذشته افتاد نش��ان داد كه آن منتقدان 
فارغ از دوس��تي يا دشمني ش��ان پر هم بيراه 

نمي گفتند.
اينكه با وجود تعداد زي��ادي از مديران رئيس 
و ويژه و عالي مقام و... جش��نواره، دست آخر 
هم كار طراحي پوسترهاي بزرگ ترين جشن 
سينمايي به يكي از همان جمع داده مي شود و 
نه متخصص ترين طراح و گرافيست و نه لااقل 
يكي از پنج نفر اول طراحي و گرافيك نش��ان 
مي دهد كه اين جمع ب��زرگ مديران احتمالاً 
قرار نيس��ت خيلي هم تخصصي كار كنند و 
يحتمل از اين پس هم بايد منتظر دس��ت به 
دس��ت ش��دن بقيه كارها ميان همان جمع 
دوستان باشيم. يكي سيمرغ طراحي كند، يكي 

بسازد. يكي جوايز را تقبل كند و...
نتيجه كار هم طبيعتاً كاري مي شود متوسط و 
دست چندم كه در شأن سينماي ايران نيست 
و اگر اس��تادان طراحي و گرافي��ك بخواهند 
منصفانه و فارغ از دوس��تي ها و دشمني ها به 
بررسي آن بنشينند يحتمل نقطه قوتي برايش 

باقي نمي گذارند.
دست آخر هم اينكه با وجود همه اين حرف ها 
اميدواريم اين جمع از اين  پس با تخصصي تر 
انجام دادن كارها فضاي��ي را فراهم كنند كه 
سينماي اميد در همان آغاز راه متوقف نشود.

سيمرغي كه شروع پروازش خوب نبود

رباعيات خيام، پرفروش  آذرماه
در فهرس��ت كتاب هاي 
فروش��گاه  پرف��روش 
مرك��زي ش��هر كتاب، 
مانن��د  كتاب هاي��ي 
»م��ن ي��ك پس��ر ب��د 
ب��ودم« و »مواظب باش 
مورچه ه��ا مي  آيند« از 
رس��ول يونان و رباعيات خيام به چش��م مي خورد. 
فهرست كتاب هاي پرفروش فروشگاه مركزي شهر 
كتاب در نيمه اول آذرماه، منتشر شده است كه در 
ميان اين فهرست مي توان آثار پرفروش كتاب هاي 
تاريخي، فلسفي، علمي، كودك و نوجوان، هنري و... 
را مشاهده كرد. »وينستون چرچيل )شخصيت هاي 
تأثيرگ��ذار(« و »دخت��ري از اي��ران«، »امري��كا«، 
»ايرانيان )دوران باستان تا دوره معاصر(« و »تاريخ 

مرگ« پرفروش هاي بخش تاريخ هستند.

پيرترين نويسنده جهان درگذشت
آيدا پولاك 105 ساله كه 
به عنوان پيرترين نويسنده 
جهان ش��ناخته مي شد، 
درگذشت. اين نويسنده كه 
خالق كتاب هاي رمانتيك 
بود و اوايل امس��ال اعلام 
شده بود كتاب جديدش 
را به پايان ب��رده، به دليل بيماري در بيمارس��تاني در 
لندن درگذش��ت. كتاب جديد اين بانوي سالخورده با 
عنوان »فرار« كه صد و بيست و پنجمين كتاب اوست، 
قرار است اوايل سال جديد ميلادي به بازار بيايد. خانم 
پولاك كه مدتي بود ديگر ق��ادر به تايپ كردن آثارش 
نبود و آنها را ب��ه دختر 70 س��اله اش ديكته مي كرد، 
تاكنون 123 رمان عاشقانه و احساسي را به دست چاپ 
سپرده است. كتاب صد و بيست و چهارم و صد و بيست 

و پنجم او باهم به بازار مي آيند.

تعويق ساخت »خانه شيشه اي«
ناصر رفاي��ي كارگردان 
فيلم »خانه شيشه اي« 
ساخت اين اثر سينمايي 
را فعلًا به تعويق انداخت. 
رفايي با بيان اين مطلب، 
افزود: ب��ا توجه به اينكه 
پروانه ساخت براي اين 
فيلم سينمايي دير صادر شد و ما زماني براي ساخت 
اين فيلم سينمايي و حضور آن در جشنواره فيلم فجر 
نداريم، تصميم گرفتيم تا ساخت اين فيلم سينمايي 
را به زمان ديگري موكول كني��م. وي توضيح داد: با 
توجه به اينكه فضاي حاكم بر داستان نيازمند فصل 
سرما يا فضاي سرد پاييز است، مجبور هستيم »خانه 
شيشه اي« را حتماً امسال و در فصل سرما بسازيم، در 
غير اين صورت مجبور خواهيم بود ساخت اين فيلم را 

تا فصل سرماي سال بعد به تعويق بيندازيم.

88498436سرويس فرهنگي

آكادمي مداحي در تلويزيون
مدير گروه كودك و خردسال ش��بكه دو از توليد 
يك برنامه جديد با عنوان آكادمي مداحي نوگلان 
حسيني خبر داد. با مشاركت فرهنگسراي انديشه 
برنامه اي جديد ب��ا عنوان نوگلان حس��يني روز 
اربعين حس��يني)ع( از ش��بكه دو ب��ه روي آنتن 
برود. نوگلان حسيني يك برنامه اختصاصي براي 
مداحان كوچك يا ب��ه نوعي يك آكادمي مداحي 
براي بچه هاس��ت. علي زارع��ان در اين باره گفت: 
با مشاركت فرهنگس��راي انديشه در حال تدارك 
برنامه اي جديد براي بچه هايي كه مداحي دوست 
دارند هستيم. اين برنامه با عنوان نوگلان حسيني 
قرار است روز اربعين حسيني)ع( به مدت چندين 
ساعت از شبكه دو به روي آنتن برود.وي خاطرنشان 
كرد: نوگلان حسيني يك برنامه اختصاصي براي 
مداحان كوچك يا ب��ه نوعي يك آكادمي مداحي 
براي بچه هاست كه ضبط آن از چند روز ديگر آغاز 
مي شود. زارعان گفت: جزئيات توليد برنامه نوگلان 
حسيني طي چند روز آينده با صحبت هايي كه با 
مدير فرهنگسراي انديشه و تهيه كننده كار خواهيم 

داشت، اعلام مي شود.

دبير س�ي و دومين جش�نواره بين المللي 
فيل�م فج�ر گف�ت ك�ه هيئ�ت انتخ�اب 
اي�ن روي�داد س�ينمايي تاكن�ون 20فيلم 
را م�ورد ارزياب�ي ق�رار داده اس�ت.

عليرضا رضاداد در حاشيه مراسم رونمايي از 
پوستر جشنواره فيلم فجر در جمع خبرنگاران 
با اعلام اين خبر افزود: هر فيلمي كه مقررات 
جش��نواره اجازه دهد هيئت انتخ��اب آن را 
بازبيني كند مورد ارزيابي قرار مي گيرد و هر 
اثري كه بر اساس مقررات اين امكان را نداشته 
باشد از سوي هيئت انتخاب به هيئت نظارت 
ارجاع داده مي شود.وي درباره حضور آثاري در 
دوره پيش روي جشنواره كه سال گذشته به 
دلايلي در بخش مسابقه جشنواره فيلم فجر 
پذيرفته نشدند، يادآور ش��د: هيچ تصميمي 

درباره هيچ اثري قبل از جم��ع بندي هيئت 
انتخاب نگرفتي��م و نمي گيريم. دبير س��ي و 
دومين جشنواره فيلم فجر درباره اينكه آيا آثار 
سينمايي پس از مهلت ارسال، امكان بازبيني از 
سوي هيئت انتخاب را دارند يا نه، گفت: قانون، 

قانون است اما استثناهايي نيز وجود دارد.
رضاداد ادامه داد: فيلم هايي كه پروانه ساخت 
ندارند براي قرار گرفت��ن در جمع متقاضيان 
حضور در سي و دومين جشنواره فيلم فجر بايد 

با اداره كل نظارت هماهنگ شوند.
مراس��م رونماي��ي از پوس��تر س��ي و دومين 
جشنواره بين المللي فيلم فجر روز يك شنبه 

در مؤسسه رسانه هاي تصويري برگزار شد.
سي و دومين جشنواره بين المللي فيلم فجر 

بهمن ماه برگزار خواهد شد.

نماي�ش »شمش�ير و آفت�اب« نوش�ته 
كارگردان�ي  و  ورمرزي�ار  ابوالفض�ل 
محمدرض�ا مداحي�ان، دوش�نبه 18 آذر 
در تماش�اخانه ايرانش�هر آغاز مي ش�ود.

به گزارش »جوان« به نق��ل از روابط عمومي 
و امور بين الملل تماش��اخانه ايرانشهر، آئين 
افتتاح اين اثر نمايشي 18 آذر ساعت 18:30 
با حضور مديران فرهنگ��ي و هنري همچون 
حجت الاسلام سيد حسين شاه مرادي دبير 
ش��وراي فرهنگ عموم��ي و دكتر محس��ن 
پيرهادي عضو شوراي اسلامي شهر تهران، در 

تماشاخانه ايرانشهر برگزار خواهد شد.

اين نمايش روايت عصر روز عاشوراست. زماني 
كه جنگ تمام شده،  اس��را را جمع كرده  اند و 

خيمه ها به آتش كشيده شده و...
ميرطاهر مظلوم��ي، انوش معظم��ي، پژمان 
كاش��في و علي نائيني در اي��ن نمايش بازي 
مي كنند و علي براتي، طراحي حركت، بهرنگ 
قدرتي، آهنگساز، عليرضا ارشدي، ويدئو آرت، 
ايمان صفرزاده و حس��ين پناهي مدير توليد، 
مهدي جعفري مدير رواب��ط عمومي، حميد 
نيلي تهيه كنندگ��ي، محمد پروانه دس��تيار 
كارگردان و حسين پناهي و علي مسدتعلي، 

اجراي صحنه اين اثر را برعهده دارند.

 هيئت انتخاب جشنواره فيلم فجر
 20 اثر را ارزيابي كرد

»شمشير و آفتاب« در ايرانشهر

  معصومه طاهري
»ادريس البا« بازيگر معروفي كه در آخرين فيلم ساخته شده درباره نلسون ماندلا 
)آزاديخواه مشهور و رهبر سابق آفريقاي جنوبي( نقش »ماندلا« را بازي كرده 
است.  فيلم »ماندلا و راه طولاني براي آزادي« به كارگرداني »جاستين چادويك« 
و بازي »ادريس البا« است، كه نقش »ماندلا« رهبر سابق آفريقاي جنوبي، از 23 
تا76 سالگي را به عهده داشت. ماجراي اين فيلم تا زماني است  كه »ماندلا« خود 
را براي انتخابات رياست جمهوري آفريقاي جنوبي آماده كرده و حوادثي كه در 
اين ميان رخ مي دهد. در نظر بازيگر41 ساله ايفاگر نقش نلسون ماندلا، اين بازي 

به عنوان مهم ترين كار اوست كه به درستي انجام شده است.
آيا شما چيزي از زندگي سياسي و سرنوشت ماندلا مي دانستيد؟

مي دانستم كه خيلي ها او را مي شناسند. من مي دانستم كه او فعالي است كه 27 
سال را در زندان سپري كرده بوده. مي دانستم كه پدرم كمي بيشتر از من اطلاع 
داشت چون من تكامل او را ديده بودم. ماندلا يك زندگي پر از مشغله داشت، او 
در سن و سال كنوني من يك رهبر سياسي بود. جوانان ما او را كم مي شناسند. 

من از زندگي خصوصي او شگفت زده بودم.
شما چگونه براي ايفاي اين نقش آماده شديد؟

مستند هاي زيادي درباره او ديدم و مطالعه كردم در نهايت فهميدم كه هيچ كس 
نمي داند واقعيت چه چيزي بوده اس��ت. اين چالش بزرگي براي من بود. وقتي 

پيشنهاد نقش او را به من دادند ترسيدم. خيلي بي ميل بودم و از پذيرش آن ترديد 
داشتم. بس��ياري از بازيگران امريكايي و آفريقاي جنوبي براي من الهام بخش 
بودند و از آنها كمك گرفتم. بازيگران بزرگ و ش��ناخته ش��ده اي مثل سيدني 
Poitier، مورگان فريمن، دنزل واشنگتن،  حتي تنظيم فيلمنامه اين كار 10 

سال طول كشيد.
شما در روند فيلم هم تغييراتي به وجود آورديد؟

بله، به خصوص از لحاظ عاطفي. بيشتر در ارتباط با مردم تغييراتي ايجاد كردم و 
به آفريقاي جنوبي رفتم. ماندلا با تواضع و شور و شوق كار مي كرد. من يك بازيگر 
معمولي هستم، نه يك فعال. با بازي در نقش ماندلا، متوجه تمام قدرت او شدم. 
كار خوبي بود اما من هرگز مانند ماندلا نمي شوم. اين مرد به معناي واقعي كلمه 
خود را براي كشورش قرباني كرد. تنها كاري كه مي توانم انجام بدهم اين است 
كه به شخصيت او نگاه كنم... من فرد معتقدي هستم اما نه لزوماً به خدا؛ با اين 
وجود فكر مي كنم اين فيلم براي مردم الهامبخش است، به اين خاطر كه مي گويد 
چيزي بالاتر براي ارتباط ما با ديگران ضروري است. اين فيلم، آموزشي در مورد 
عفو و بخشش است بايد در كشورهايي كه درگير جنگ هستند پخش شود. اين 
فيلم تنها در مورد اتفاقات دور كه در 20 سال پيش رخ داده صحبت نمي كند بلكه 

امروز اين اتفاقات هنوز هم ممكن است وجود داشته باشد.
مي توان گفت كه آفريقاي جنوبي در اين فيلم يك شخصيت است؟

در مجموع. آفريقاي جنوبي زيباست. ماندلا افتخار كشور است، ما مي خواستيم 
نشان بدهيم اين كشور و مردم آن چطور بوده اند. ما تقريباً در سرتاسر آفريقاي 
جنوبي بوديم: كيپ تاون، ژوهانسبورگ، جزيره روبن )در زندان، دوباره بازسازي 
شده( و به مدت شش ماه در روستاها و در روستايي كه ماندلا به آن رفت، تقريباً 

همه جاي آفريقاي جنوبي به يك موزه تبديل شده است.
»نوِامي هريس« نقش »ويني ماندلا« را بازي مي كند، بازي شما با 

هم چگونه بود؟
او بازيگري خوب و سخاوتمندي است. ما اين را نمي دانستيم و چنين انتظاري 
از او نداشتيم. او هم از ساخت اين فيلم خيلي نگران بود و مي ترسيد،  براي اينكه 
موضوع فيلم داستان »ويني« و »نلسون ماندلا« است. آپارتايد، سياست و حقوق 
كودكان در ميان داس��تان عشق آنها ديده مي ش��د و... وقتي من فيلم را ديدم، 
صحنه هاي ديگري را هم كشف كردم، به خصوص جسارت هاي »نوامِي هريس« 

كه برايم خيلي تكان دهنده و آموزنده است.
   منبع: فيگارو

بازيگر نقش نلسون ماندلا:

با بازي در نقش ماندلا متوجه تمام قدرت او شدم

عليرضا رضاداد:


